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Met belangstelling heb ik kennis genomen van de inbreng van de leden 
van de verschillende fracties voor het voorlopig verslag op het onder-
havige wetsvoorstel. 

De leden van de CD.A-fractie kunnen instemmen met het extra 
verhogen van de kinderbijslag gelet op de moeilijke positie van gezinnen 
met kinderen. Zij hebben waardering voor de preciese poging van het 
kabinet om de koopkracht van iedereen niet te doen verminderen. Aan de 
andere kant kunnen de leden van de C.D.A.-fractie veel sympathie 
opbrengen voor het idee van de Sociaal-Economische Raad (SER) in zijn 
advies over de in dit wetsvoorstel aan de orde zijnde maatregel om de 
bestaande (leeftijds-)verhoudingen in de kinderbijslagbedragen te 
handhaven. Deze voorkeur voor eenvoud spreekt deze leden sterk aan. 
Teneinde tot een eindoordeel in deze te kunnen komen stellen de 
C.D.A."fractieleden een aantal vragen. In het vervolg van deze memorie 
van antwoord zal op deze vragen worden ingegaan. 

De leden van de P.v.d.A.-fractie hebben met gemengde gevoelens 
kennis genomen van het voorliggende voorstel. Zij delen de opvatting dat 
de kinderbijslag in onvoldoende mate kostendekkend is, maar consta-
teren dat deze mate van kostendekkendheid van de kinderbijslag voor het 
kabinet niet de aanleiding heeft gevormd tot het voorstellen van een 
bijzondere verhoging van de kinderbijslag per 1 januari 1989. De leden 
van de P.v.d.A.-fractie stellen prijs op een beschouwing van het kabinet 
over de structurele hoogte van de kinderbijslag. 

Ik betreur het dat de leden van de fractie van de P.v.d.A. met 
gemengde gevoelens kennis hebben genomen van dit wetsvoorstel. Bij 
deze leden is de opvatting ontstaan dat het kabinet met de nu voorge-
stelde verhoging oneigenlijk gebruik maakt van de AKW. Overigens laten 
deze leden in hun bijdrage voor dit voorlopige verslag weten niet te 
twijfelen aan de wenselijkheid van een structurele verhoging van de 
kinderbijslag. Vanuit die opvatting ondersteunen zij de voorgestelde 
verhoging. De twijfels van deze leden hebben betrekking op de invoering 
van nominale kinderpremies in het kader van de Ziekenfondswet (ZFW) 
en de wijze waarop het kabinet heeft voorgesteld deze te compenseren. 
Ik hoop dat deze memorie van antwoord ook deze twijfels kan 
wegnemen. Met betrekking tot de vraag van deze leden over de struc-
turele hoogte van de kinderbijslag merk ik het volgende op. 
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De afgelopen jaren heeft het kabinet er blijk van gegeven bijzondere 
aandacht te hebben voor de inkomenspositie van gezinnen met kinderen. 
Binnen het gevoerde, op matiging gerichte, generieke inkomensbeleid, is 
voortdurend nagegaan of de inkomenspositie van gezinnen met kinderen 
aanleiding gaf tot aanvullende beleidsinspanningen. Dit heeft onder 
andere geleid tot een bijzondere verhoging van de kinderbijslag met 
gemiddeld 6% per 1 januari 1988. Ook het nu voorliggende voorstel tot 
bijzondere verhoging van de kinderbijslag is ingegeven vanuit de 
gedachte dat de inkomenspositie van gezinnen met kinderen bijzondere 
aandacht verdient. Waar met name de invoering van de nominale premie 
voor medeverzekerde kinderen in het kader van de ZFW dreigde te leiden 
tot een ongunstig koopkrachtbeeld voor gezinnen met kinderen verge-
leken met de koopkrachtverwachting voor gezinnen zonder kinderen acht 
het kabinet compensatie via een verhoging van de kinderbijslag 
wenselijk. Ook voor de komende jaren zal het naar verwachting nodig zijn 
bijzondere aandacht te geven aan de inkomenspositie van gezinnen met 
kinderen. 

Overigens wil ik er nog op wijzen dat de SER een advies in voorbe-
reiding heeft over de structuur van het stelsel van kinderbijslag. In dat 
advies zal onder andere worden ingegaan op de hoogte van de kinderbij-
slagbedragen en de relatieve verhoudingen tussen die bedragen. De 
inhoud van dat advies zal wellicht aanleiding kunnen zijn voor nadere 
discussie op dit punt. 

De leden van de P.v.d.A.fractie stellen grote moeite te hebben met 
het kabinetsbeleid dat er, naar hun mening, op gericht is de verschillen 
tussen de lagere en de hogere inkomens groter te maken. Zij zien de 
voorgestelde verhoging van de kinderbijslag als een bijdrage aan dit 
denivellerende beleid. Ik ben het op dit punt oneens met de leden van de 
fractie van de P.v.d.A. Een verhoging van de kinderbijslag, of dat nu 
geschiedt in de voorgestelde of een andere vorm heeft als kenmerk dat 
lagere inkomens daarvan relatief meer profiteren dan hogere inkomens. 
De verhoging betreft immers een voor alle inkomens gelijke nominale 
verhoging. De nu voorgestelde verhoging heeft in zoverre een specifiek 
karakter dat wordt beoogd de koopkrachtontwikkeling van gezinnen met 
en zonder kinderen met een inkomen op minimumniveau gelijk te doen 
zijn. Een dergelijke beleidsdoelstelling kan door middel van een 
bijzondere verhoging van de kinderbijslag worden gerealiseerd. De 
inkomensonafhankelijkheid van de kinderbijslag impliceert dan dat ook 
hogere inkomens profiteren van die verhoging. 

De leden van de fractie van de S.G.P. hebben kennis genomen van de 
voorgestelde verhoging van de kinderbijslag en staan in het algemeen 
positief ten opzichte van een verhoging van de kinderbijslag. Zij menen 
dat er in het kader van een gezinsvriendelijk beleid in Nederland nog wel 
het een en ander verbeterd kan worden. Nu de aanleiding voor het 
kabinet om de kinderbijslag bijzonder te verhogen is gelegen in de 
invoering van de nominale kinderpremie in het kader van de ZFW, vinden 
zij de nu voorgestelde verhoging geen verbetering ten aanzien van die 
gezinsvriendelijkheid. In reactie op dit standpunt van de leden van de 
S.G.P. fractie merk ik op dat naar mijn mening het voorstel tot bijzondere 
verhoging van de kinderbijslag is ingegeven door de bijzondere aandacht 
voor de inkomenspositie van gezinnen met kinderen, hetgeen als een 
teken van een zekere gezinsvriendelijkheid van het beleid zou kunnen 
worden beschouwd. Deze leden hebben echter gelijk als zij stellen dat 
deze verhoging in combinatie met de introductie van de nominale 
ZFW-premie voor kinderen niet zal leiden tot een verbetering van de 
inkomenspositie van gezinnen met kinderen vergeleken met die van 
gezinnen zonder kinderen. 
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Deze memorie van antwoord is verder als volgt opgebouwd. In 
paragraaf 2 wordt ingegaan op de vragen en opmerkingen van de leden 
van de verschillende fracties met betrekking tot de door het kabinet 
gekozen vorm voor de verhoging van de kinderbijslag. In paragraaf 3 
komen de gevolgen voor de koopkracht van de voorgestelde bijzondere 
verhoging aan de orde. 

Tenslotte bevat paragraaf 4 antwoorden op de overige vragen van de 
leden van de verschillende fracties. 

§ 2. Vormgeving van de bijzondere verhoging 

De leden van de verschillende fracties hebben vragen gesteld en 
opmerkingen gemaakt over de door het kabinet voorgestelde vormgeving 
van de bijzondere verhoging van de kinderbijslag. 

De leden van de fracties van C.D.A. en P.v.d.A. vragen naar de 
voornemens met betrekking tot de nu voorgestelde opslag na 1990. De 
leden van de C.D.A. fractie vragen voorts een reactie op het idee om de 
opslag per 1 januari 1990 in de bestaande 70:100:130-verhouding te 
verwerken. In antwoord op deze vragen merk ik op dat ik thans niet kan 
en wil vooruitlopen op het te voeren inkomensbeleid voor 1990. Doel van 
de bijzondere verhoging van de kinderbijslag is de koopkrachtontwik-
keling voor gezinnen met en gezinnen zonder kinderen gelijk te doen zijn. 
Het beleid ten aanzien van de koopkracht voor het jaar 1990 is op dit 
moment nog niet vast te stellen. Zoals bekend is in de meerjarencijfers 
echter rekening gehouden met een verdere verhoging van de kinder-
bijslag per 1 januari 1990 in verband met de voorgenomen tweede stap 
in de invoering van nominale kinderpremies in het kader van de ZFW. De 
vorm waarin de verhoging mogelijkerwijs wordt gegoten is op dit 
moment niet te zeggen. Duidelijk is wel dat, indien het voor 1990 te 
verwachten koopkrachtbeeld en de budgettaire mogelijkheden zulks 
toelaten, het door de leden van de fracties van C.D.A. en P.v.d.A. 
geopperde idee om de nu voorgestelde opslagen te verwerken in de 
bestaande leeftijdsverhouding, mijn sympathie heeft. 

De leden van de P.v.d.A.-fractie vragen of het kabinet naar wegen 
heeft gezocht om de compensatie voor de introductie van de kinder-
premie te beperken tot degenen die daadwerkelijk de nominale premie 
voor kinderen in het kader van de ziekenfondsverzekering moeten 
betalen. 

Ik meen dat het stellen van nadere voorwaarden met betrekking tot de 
verzekering voor de ZFW aan het recht op kinderbijslag, niet past binnen 
de opzet van de kinderbijslagregeling. Het opnemen van een bepaling die 
het verstrekken van een opslag verbindt aan het al dan niet verzekerd zijn 
voor de ZFW ontmoet verder bezwaren van uitvoeringstechnische aard. 

Om deze redenen acht ik het beperken van de bijzondere verhoging tot 
degenen die verplicht verzekerd zijn ingevolge de ZFW en die de 
nominale kinderpremie moeten betalen, niet wenselijk. 

De leden van de P.v.d.A.-fractie vragen om een overzicht van groepen 
die recht op kinderbijslag hebben maar niet geconfronteerd worden met 
de kinderpremie. Aangezien de nominale premie niet alleen wordt 
ingevoerd in de ZFW maar ook in de publiekrechtelijke verzekeringen 
worden alleen particulier verzekerden niet geconfronteerd met de nieuw 
in te voeren kinderpremies. Het betreft zelfstandigen, werknemers met 
een inkomen boven de loongrens, een deel van de bejaarden en rijks-
ambtenaren. De gemeente- en provincieambtenaren vallen onder de 
publiekrechtelijke verzekeringen. 

Vervolgens is door de leden van de P.v.d.A.-fractie gevraagd naar de 
opbrengst van de nominale kinderpremies. Het antwoord op deze vraag 
is af te leiden uit bijlage 2 van de nota «Verandering Verzekerd», waarin 
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een overzicht is gegeven van de verzekeringssituatie van de Nederlandse 
bevolking. Daaruit blijkt dat in de ZFW voor ongeveer 2 miljoen kinderen 
een nominale kinderpremie betaald moet worden; in de publiekrechte-
lijke verzekeringen gaat het om circa 0,25 miljoen kinderen. De 
opbrengst van de kinderpremies is op jaarbasis respectievelijk 160 min 
en 20 min. Daarnaast is gevraagd naar de kosten van de bijzondere 
kinderbijslagverhoging. Deze bedragen structureel 220 min. 

De leden van de P.v.d.A-fractie vragen vervolgens naar de achterlig-
genae motieven voor het heffen van een nominale kinderpremie. Bij deze 
vraag zij bedacht dat het voorstel tot invoering van een nominale premie 
in de ZFW deel uitmaakt van de voornemens van het kabinet inzake de 
fasegewijze aanpassing van de structuur en financiering van de gehele 
gezondheidszorg. In de uiteindelijke situatie zal voor iedere verzekerde 
eenzelfde premiestructuur bestaan, waarbij ook nominale premies een rol 
zullen spelen. De invoering van de nominale premie in de ZFW dient dan 
ook gezien te worden in het licht van die gewenste premiestructuur. Met 
de eerste stap per 1 januari 1989 wordt een begin gemaakt met het naar 
elkaar toe groeien van de nu nog diverse premiestructuren. Hierbij zij 
opgemerkt dat ook in de particuliere sector kinderpremies gebruikelijk 
zijn. Het gevolg van deze maatregel is dat de overtrokken solidariteit 
tussen alleenstaanden en gezinnen binnen de ZFW wordt verminderd. 

Vervolgens is de vraag onder ogen gezien of de maatregel inpasbaar is 
in de op het moment van invoering van de nominale premie bestaande 
sociaal-economische omstandigheden. Dit heeft het kabinet er toe 
gebracht, te besluiten tot een bijzondere verhoging van de kinderbijslag, 
waardoor voor gezinnen met kinderen dezelfde koopkrachtontwikkeling 
resulteert als voor gezinnen zonder kinderen. Vanwege de generale 
werking van deze bijzondere kinderbijslagverhoging komt éénderde deel 
van het voor deze maatregel geraamde bedrag terecht bij degenen die 
geen gevolgen ondervinden van de invoering van de nominale premie. 
Met de leden van de P.v.d.A-fractie constateer ik dit als een feit. Mijn 
beoordeling is een andere dan die van hen. Naar mijn oordeel dient niet 
gesproken te worden over «rondpompen van geld». Met die typering 
wordt geen recht gedaan aan de achterliggende beleidsoverwegingen en 
voorgestelde maatregelen. Enerzijds is er het feit dat nominale (kinder-) 
premies onderdeel uitmaken van de door het kabinet gewenste premie-
structuur in de ZFW, anderzijds meent het kabinet dat er in de sfeer van 
de koopkracht op het moment van invoering van de maatregel aanleiding 
is tot compensatie. 

De leden van de P.v.d.A-fractie spreken hun twijfels uit over de door 
het kabinet gekozen vormgeving. Zo menen zij dat controle door de 
aanvrager op de juistheid van de toekenning van kinderbijslagrechten 
door de gekozen vorm van verhoging van de kinderbijslag moeilijker 
wordt. Ik ben dat niet met de leden van de P v d A . fractie eens. De 
verhoging van kinderbijslag, een opslag op het bedrag dat totaal aan 
kinderbijslag wordt ontvangen, laat immers onverlet dat, zoals tot nu toe 
gebruikelijk, een tabel wordt gepresenteerd waarin de bedragen per kind 
per kwartaal voor de verschillende leeftijdscategorieën en bij verschil-
lende gezinsgrootten zijn vermeld. Controle door de verzekerden op de 
hoogte van het betaalbaar gestelde bedrag kan dan ook op dezelfde 
wijze als nu plaatsvinden. Verder vragen de leden van de P.v.d.A. fractie 
een reactie op twee andere mogelijke manieren waarop de kinderbijslag 
verhoogd had kunnen worden. Ook de leden van de S.G.P-fractie vragen 
of de bijzondere verhoging niet op een andere wijze vorm had kunnen 
worden gegeven. Ik wil hier het volgende over opmerken. Het kabinet 
acht een verhoging van de kinderbijslag binnen de bestaande 
70:100:130-verhouding niet wenselijk respectievelijk niet mogelijk. Het 
kabinet heeft afgezien van het verwerken van de verhoging binnen de 
bestaande verhoudig omdat er dan, ofwel binnen het gestelde budget-
taire kader, een gering koopkrachtverlies zou optreden voor gezinnen 
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met alleen jonge kinderen met een inkomen op minimumniveau ofwel, bij 
het handhaven van de koopkrachtdoelstellingen een extra budgettair 
beslag van 95 min. structureel zou optreden. Voor wat betreft een 
reactie op het niet kiezen van, wat de leden van de P.v.d.A.-fractie 
noemen, echt maatwerk, zijnde het beperken van het geven van een 
opslag tot die gevallen waarin daadwerkelijk sprake is van het betalen 
van een kinderpremie verwijs ik naar het hiervoor gegeven antwoord op 
een vraag van gelijke strekking. 

Naar aanleiding van de vraag van de leden van de P.v.d.A.-fractie of 
gezocht is naar mogelijkheden om de opslag te geven per werkelijk kind 
in plaats van per telkind merk ik op dat dit inderdaad onderzocht is. De 
door deze leden genoemde mogelijkheid is om uitvoeringstechnische 
redenen echter niet wenselijk gebleken. De administraties van de 
districtskantoren van de Sociale Verzekeringsbank zijn volledig gericht op 
telkinderen. Overigens is het zo dat de hoogte van de opslag afgestemd 
is op het feit dat voor maximaal twee kinderen kinderpremie moet 
worden betaald. Overcompensatie, als gevolg van het uitgaan van telkin-
deren in plaats van werkelijke kinderen, treedt om die reden slechts op in 
gezinnen met één kind dat voor de bepaling van de gezinsgrootte voor de 
toepassing van de AKW telt voor twee of drie kinderen. Naar aanleiding 
van vragen van leden van de S.G.P.-fractie in dit verband merk ik op dat 
er, op basis van gegevens van 1987, ruim 26 000 gezinnen zijn met één 
kind waarvoor recht bestaat op twee- of drievoudige kinderbijslag. Het 
bedrag wat hiermee gemoeid is bedraagt ongeveer 1,8 min. gulden. 

De leden van de P.v.d.A.-fractie vragen een reactie op hun stelling dat, 
gezien de wijze waarop het kabinet de bijzondere verhoging vorm heeft 
gegeven, sprake is van schijnexactheid. 

Uit de memorie van toelichting bij het onderhavige wetsvoorstel en 
deze memorie van antwoord zal het deze leden duidelijk zijn dat ik hun 
opvatting in deze niet onderschrijf. Het middel, te weten een bijzondere 
verhoging van de kinderbijslag, is geschikt om het gestelde doel, te 
weten een gelijke koopkrachtontwikkeling voor gezinnen met en gezinnen 
zonder kinderen, te bereiken. De in bepaalde situaties optredende 
overcompensatie is in sommige situaties een gevolg van de inkomenson-
afhankelijkheid van de kinderbijslag en in andere situaties het gevolg van 
enige beperkingen in de sfeer van de uitvoering van de AKW. Het 
optreden van deze overcompensatie kan mij echter niet tot het oordeel 
brengen dat een ander middel om het gestelde doel te bereiken had 
moeten worden ingezet. 

De leden van de S.G.P.-fractie vragen of de AKW het geëigende 
instrument is om de koopkracht van gezinnen met kinderen en een 
inkomen op minimumniveau te handhaven. Zij signaleren in dit verband 
een aantal knelpunten. 

In de eerste plaats stellen zij het merkwaardig te vinden dat personen 
met hogere inkomens meer profiteren van de verhoging van de kinder-
bijslag dan personen met een minimuminkomen. Ik erken dat door het 
inkomensonafhankelijke karakter van de kinderbijslag groepen profijt 
hebben van de verhoging die niet verplicht verzekerd zijn in het kader 
van de ziekenfondsverzekering. Dit betekent echter naar mijn mening niet 
dat een bijzondere verhoging van de kinderbijslag niet geschikt zou zijn 
om de koopkrachtdoelstelling te realiseren. Overigens profiteren hogere 
inkomens, naar mijn mening niet meer van de voorgestelde verhoging 
dan lagere inkomens, zoals deze leden menen. Integendeel, lagere 
inkomens profiteren relatief meer dan de hogere inkomens. Het betreft 
immers een verhoging met een absoluut bedrag dat inkomensonafhan-
kelijk is. 

De leden van de S.G.P.-fractie vragen of de verhoging van de kinder-
bijslag een geïntegreerd onderdeel vormt van de kinderbijslag of er in 
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wezen los van staat. De leden van de S.G.P.-fractie hebben de indruk dat 
dit laatste het geval is. Ik merk daarover het volgende op. Het onder-
havige wetsvoorstel strekt er toe om per 1 januari 1989 te komen tot een 
bijzondere verhoging van de kinderbijslag in de vorm van een opslag op 
het gezinsbedrag dat aan kinderbijslag wordt ontvangen. De opslag staat 
in die zin los van de per kind per kwartaal verstrekte kinderbijslag. Niet te 
ontkennen valt dat de gekozen vorm van een opslag op de kinderbijslag-
bedragen de inzichtelijkheid van de kinderbijslagregeling enigszins 
aantast. Echter om te bereiken dat én de koopkracht van gezinnen met 
kinderen en een inkomen op minimumniveau wordt gehandhaafd binnen 
het gestelde budgettaire kader èn de als gevolg van de leeftijdsafhanke-
lijkheid bestaande verhouding 70:100:130 onaangetast blijft heeft het 
kabinet gekozen voor een verhoging van de kinderbijslag in de vorm van 
een opslag op het totale bedrag dat aan kinderbijslag wordt ontvangen. 

§3. Gevolgen voor de koopkracht 

De leden van de C.D.A.fractie vragen naar een beoordeling van de 
uitspraak van de SER dat er sprake is van slechts fractionele verschillen 
in inkomenseffecten tussen het onderhavige voorstel en het voorstel van 
de SER, waarin binnen het aangegeven budgettaire kader de koopkracht-
compensatie wordt verwerkt binnen de bestaande 70:100:130 leeftijds-
differentiatie van de kinderbijslagbedragen. In de memorie van 
toelichting bij het wetsvoorstel heb ik reeds aangegeven dat koopkracht-
compensatie met behoud van de bestaande structuur van leeftijdsdiffe-
rentiatie een beperkt koopkrachtverlies teweeg brengt bij gezinnen op 
minimumniveau met twee kinderen in de leeftijd van 0 tot 6 jaar (0,3%). 
Ik ben van oordeel dat koopkrachtbehoud voor gezinnen op minimum-
niveau met kinderen dient te worden nagestreefd, ongeacht de leeftijd 
van de kinderen. Daarom is gekozen voor koopkrachtcompensatie via een 
leeftijdsonafhankelijke opslag op de kinderbijslagbedragen. 

Ten aanzien van de vraag of het beperkte koopkrachtverlies voor 
gezinnen op het minimumniveau met jonge kinderen - de leden van de 
C.D.A.-fractie vragen hiernaar - niet wordt gecompenseerd door de 
koopkrachtmeevaller als gevolg van de verwachte lagere aardgasprijs in 
1989, zij het volgende opgemerkt. 

De mogelijk lagere aardgasprijs in 1989 dan die werd voorzien ten 
tijde van de opstelling van de Macro-Economische Verkenning 1989 is 
slechts één van de factoren die bepalend zijn voor de ontwikkeling van 
de prijzen in 1989. Indien op basis van de laatste informatie een prijs-
raming voor het jaar 1989 zou worden gemaakt is het denkbaar het 
tegenover het eventueel positieve effect van de lagere aardgasprijs ook 
negatieve effecten staan. Het saldo is vooralsnog onduidelijk. Ik acht het 
derhalve niet opportuun om bij de voorstellen voor de koopkrachtconv 
pensatie via de bijzondere verhoging van de kinderbijslag, rekening te 
houden met een mogelijk partieel koopkrachteffect als gevolg van een 
eventueel lagere aardgasprijs in 1989. In dit verband verwijs ik ook naar 
het resultaat van de laatste Algemene Politieke Financiële Beschou-
wingen om in het voorjaar terug te komen op de koopkrachtontwikkeling 
voor de minima. Tezijnertijd kan in het licht van de dan bekende ontwik-
kelingen worden bezien of en op welke wijze eventueel nadere maatre-
gelen getroffen moeten worden. 

De leden van de P.v.d.A.-fractie vragen naar een toelichting op de 
betekenis van de woorden «onder meer» in de zinsnede in de toelichting 
op het wetsvoorstel waarin wordt gesteld dat onder meer door intro-
ductie van een gedeeltelijk nominale premieheffing voor kinderen in het 
kader van de ziekenfondsverzekering de koopkrachtontwikkeling van 
gezinnen met kinderen lager zou uitvallen dan van gezinnen zonder 
kinderen. 
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Ik merk ten aanzien van deze vraag op dat de woorden «onder meer» 
zijn gebruikt om aan te geven dat de introductie van de nominale kinder-
premie in de Ziekenfondswet niet de enige oorzaak is van de diverge-
rende koopkrachtontwikkeling in 1989 van gezinnen mét en gezinnen 
zonder kinderen, zij het wel veruit de belangrijkste oorzaak. 

Afgezien van de introductie van de nominale kinderpremie in de ZFW 
wordt het verschil in procentuele koopkrachtmutatie voor gezinnen 
zonder en gezinnen met kinderen verklaard door de voorziene indexering 
van de kinderbijslagbedragen in 1989, alsmede door het feit dat de 
koopkrachtmutatie in 1989 van gezinnen met kinderen wordt afgezet 
tegen het inkomen in 1988 inclusief de in dat jaar ontvangen kinder-
bijslag. 

Hiermee is tevens de verklaring gegeven voor het feit dat de 
bijzondere verhoging van de kinderbijslagbedragen - ook de leden van de 
S.G.P.-fractie vragen daarnaar - niet precies gelijk is aan de in te voeren 
nominale kinderpremie in de ziekenfondswet. Een gedeelte van het 
koopkrachtverlies dat gezinnen met kinderen in 1989 in vergelijking met 
gezinnen zonder kinderen ondergaan als gevolg van de nominale kinder-
premie wordt reeds gecompenseerd via de voorziene indexering van de 
kinderbijslagbedragen per 1 januari 1989 en per 1 juli 1989. 

De leden van de P.v.d.A.fractie vragen hoe tabel 1 in de toelichting op 
het wetsvoorstel er uit zou hebben gezien als er in 1989 geen nominale 
kinderpremie zou worden ingevoerd en tevens zou worden afgezien van 
de bijzondere verhoging van de kinderbijslag. 

Voorafgaand aan de beantwoording van deze vraag merk ik op dat ten 
tijde van de voorbereiding van het onderhavige wetsvoorstel met 
betrekking tot de verwachte indexering van de kinderbijslagbedragen 
aansluiting is gezocht bij de Macro-Economische Verkenning 1989. 
Daaruit resulteerde een verhoging van de kinderbijslagbedragen per 1 
januari van naar raming 1,75% en per 1 juli van 0,25%. Inmiddels is 
gebleken dat de indexering per 1 januari 1989 niet 1,75% maar 1,22% 
zal bedragen. Voorts heeft nadere informatie van het CPB geleerd dat de 
eerder geraamde indexverhoging van de kinderbijslagbedragen per 1 juli 
1989 te laag is geweest en dat thans een percentage van 1% wordt 
voorzien. Ik heb u in de toelichting op de nota van wijziging bij het 
onderhavige wetsvoorstel van deze hernieuwde inzichten op de hoogte 
gesteld. Overigens zij vermeld dat door de gewijzigde inzichten inzake de 
indexering van de kinderbijslagbedragen in 1989 de koopkracht grosso 
modo niet verandert. In onderstaande tabel is het door de leden van de 
P.v.d.A. fractie gevraagde koopkrachtoverzicht weergegeven. 

Tabel 1 . Koopkrachtontwikkeling voor werknemersgezinnen met twee kinderen in 
1989 exclusief de bijzondere verhoging van de kinderbijslag per 1 januari 1989 en 
exclusief nominale kinderpremie ZFW* 

Inkomen leeftijd kinderen 

0 - 5 6 - 1 1 1 2 - 17 18 + 

minimum 
modaal 
2 x modaal 

- 0,3 
1,9 
1,4 

- 0,3 
1.9 
1.4 

- 0,2 
1,8 
1,3 

- 0,3 
1,9 
1,4 

' Het wegvallen van de nominale premie voor kinderen is verdisconteerd in een hogere 
nominale ZWF-premie voor volwassenen (verhoging van f 27,50 per volwassene per jaar) 

De leden van de P.v.d.A. fractie vragen hoe de beoogde verlaging van 
de b.t.w. van 20% naar 18,5% voor de verschillende inkomensgroepen 
uitwerkt. 
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De beoogde verlaging van het hoge b.t.w.tarief van 20% naar 18,5% 
heeft tot gevolg dat de consumptieprijsstijging in 1989 naar verwachting 
circa 0,75%-punt lager uitvalt dan wanneer het hoge b.t.w. tarief op 20% 
zou worden gehandhaafd. Het effect op de koopkracht bedraagt voor alle 
inkomensgroepen circa 0,75%. 

§4. Overige onderwerpen 

Het heeft de leden van de P.v.d.A.-fractie verbaasd dat in de memorie 
van toelichting van het onderhavige wetsvoorstel is verwezen naar de 
200 min. ten behoeve van een beleidsintensivering in de sociale 
zekerheid in het kader van het Najaarsoverleg. Zij vragen of het ooit in de 
bedoeling heeft gelegen deze 200 min. geheel of gedeeltelijk aan te 
wenden voor een verhoging van de kinderbijslag. Ik merk daarover het 
volgende op. Zoals deze leden bekend zal zijn heeft een meerderheid van 
de SER, bestaande uit werkgevers- en werknemersorganisaties in zijn 
advies over de voorliggende maatregel van 21 oktober 1988 gepleit voor 
een verdere verhoging van de kinderbijslag tot een bedrag van 95 min. 
De op dezelfde dag, in het kader van het gevoerde Najaarsoverleg tussen 
sociale partners en kabinet, beschikbaar gekomen 200 min., zouden, 
gezien dit meerderheidsadvies, wellicht voor een gedeelte in aanmerking 
kunnen komen voor aanwending in de sfeer van de AKW. Zoals bekend, 
heeft inmiddels de besluitvorming over de besteding van de 200 min. 
geleid tot een voorstel om de forfaitaire aftrek voor verwervingskosten 
voor personen met een uitkering te verhogen van ƒ 200 naar ƒ 400. 

De leden van de S.G.P. fractie vragen of de gelden die voor kinder-
opvang zijn gereserveerd niet aangewend kunnen worden voor de 
verhoging van de kinderbijslag. Met deze middelen zou dan de verhoging 
zodanig binnen de bestaande 7O:100:130-verhouding verwerkt kunnen 
worden dat geen koopkrachtverlies optreedt voor gezinnen met alleen 
jonge kinderen en een inkomen op minimumniveau. In een onlangs aan 
de Voorzitter van de Tweede Kamer gericht schrijven van de Minister van 
Welzijn, Volksgezondheid en Cultuur, mede namens de Minister van 
Sociale Zaken en Werkgelegenheid, zijn de hoofdlijnen van de 
voornemens van het kabinet met betrekking tot de kinderopvang weerge-
geven. In deze brief is aangegeven dat de beleidsvoorstellen gefinancierd 
zullen gaan worden met de 125 en 5 min. gulden die thans in de fiscale 
sfeer gemoeid zijn met respectievelijk de aanvullende arbeidstoeslag en 
de buitengewone lastenaftrek voor eenoudergezinnen. Deze gelden zijn 
reeds in een eerder stadium specifiek bestemd voor kinderopvang. Het 
ligt dan ook niet in de bedoeling de gelden aan te wenden zoals door de 
leden van de S.G.P. wordt voorgestaan. 

De leden van de P.v.d.A.-fractie hebben enkele vragen over de nota 
van wijziging waarin de aanpassing van de kinderbijslagbedragen aan de 
ontwikkeling van het algemeen prijsniveau wordt geregeld. Deze nota 
van wijziging is noodzakelijk omdat onzeker is of wijziging van het 
koninklijk besluit van 23 november 1983 (Besluit begripsomschrijving 
prijsindexcijfer van de gezinsconsumptie) tijdig voor 1 januari 1989 
gerealiseerd kan worden. Wijziging van dit besluit is nodig omdat met 
ingang van 1 augustus 1988 het CBS het jaar 1985 hanteert als basis 
voor de berekening van de indexcijfers, terwijl het nu geldende besluit 
van 23 november 1983 voorschrijft dat de indexering dient plaats te 
vinden aan de hand van de ontwikkeling van het prijsindexcijfer met als 
basisjaar 1980. Daarnaast is de onderlinge weging van de artikelem 
groepen waarvan het prijsverloop wordt gevolgd, en de samenstelling 
van het pakket, gewijzigd. Ik merk daarbij op dat de bedragen die nu in 
de nota van wijzigingen zijn opgenomen dezelfde zijn als de bedragen 
waartoe indexering zou hebben geleid indien het bedoelde besluit tijdig 
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zou zijn aangepast. De nu voorgestelde vaststelling van de bedragen bij 
wet is dan ook een kwestie van techniek. Met de reguliere indexering 
wordt bedoeld de halfjaarlijkse aanpassing van de kinderbijslagbedragen 
aan de ontwikkeling van het prijsindexcijfer van de gezinsconsumptie 
zoals die had kunnen plaatsvinden indien het besluit tijdig zou zijn 
aangepast. 

De leden van de P.v.d.A.-fractie zijn verder benieuwd naar de middel-
lange termijn plannen van de regering met betrekking tot de kinder-
bijslag. Met het oog hierop vragen zij of in een tabel kan worden aange-
geven hoe vanaf 1987 de totale kinderbijslaguitgaven zich hebben 
ontwikkeld en hoe naar de huidige inzichten de totale kinderbijslaguit-
gaven zich tot en met het jaar 2000 zullen ontwikkelen. Een overzicht van 
de kinderbijslaguitgaven is, overeenkomstig de ramingen in de Financiële 
nota sociale zekerheid 1989, slechts mogelijk tot 1993. In de tabel zijn 
de totale kinderbijslaguitgaven exclusief administratiekosten weerge-
geven. In de laatste kolom van de tabel is aangegeven hoe de ontwik-
keling van de bijdrage van de kinderbijslaguitgaven aan de collectieve 
uitgavenquote is geweest c.q. zal zijn. 

Tabel 2. Uitkeringslasten kinderbijslag excl. administratiekosten op middellange 
termijn 

Jaar Uitkei 'ingen Mutatie t.o.v. Volume- Prijsmutatie Uitkeringen in 
(min. gids) voorgaand 

jaar 
(proc) 

mutatie 
(proc) 

(proc) procenten van 
het NNI 

1987 5527 1,4 
1988 5704 3,2 - 1.3 4,4 1,4 
1989 5901 3,5 - 0,8 4,1 1.4 
1990 6029 2,2 - 0 , 8 2,9 1,4 
1991 6111 1,4 - 0,8 2,1 1,4 
1992 6136 0,4 - 0,8 1,2 1.3 
1993 6176 0,7 - 0,2 0,9 1,3 

De leden van de P.v.d.A.-fractie stellen enige vragen naar aanleiding 
van de passage in de memorie van toelichting over de compensatie van 
gezinnen met studerende kinderen voor wie geen recht op kinderbijslag 
bestaat. Zij vragen om een getalsmatige adstructie van het proces waarin 
introductie van een nominale premie eerst leidt tot een aanpassing van 
de bijstandsnorm voor een alleenstaande van 18 jaar en vervolgens tot 
een aanpassing van het normbedrag voor de kosten van levenson-
derhoud en de basisbeurs. De leden van de S.G.P.-fractie vragen in dit 
verband hoe groot de verhoging voor een alleenstaand persoon van 18 
jaar zal zijn. 

De bijstandsnorm voor een alleenstaand persoon van 18 jaar stijgt per 
1 januari 1989 als gevolg van verschillende maatregelen in de premie- en 
belastingsfeer van f 765,44 naar f 788,37 per maand. De nominale 
premie moet dan nog worden betaald. Het normbedrag voor de kosten 
van levensonderhoud voor een student en de basisbeurs zijn rechtstreeks 
gekoppeld aan bovengenoemde bijstandsnorm. Dit normbedrag wordt 
per 1 januari van ieder jaar verhoogd met de procentuele stijging van de 
genoemde bijstandsnorm tussen 1 juli van het voorvorig jaar en 1 juli van 
het vorig jaar. Dit betekent dat de stijging van de bijstandsnorm per 1 
januari 1989 per 1 januari 1 990 wordt doorberekend in het normbedrag 
voor de kosten van levensonderhoud voor een student en de basisbeurs. 

Onderstaand worden de inkomenseffecten van een gezin met een 
uitkering op minimum niveau en een studerend kind met recht op studie-
financiering aangegeven. Daartoe worden in onderstaande tabellen voor 
1988 en 1989 de uitkering van de ouders en het normbedrag voor een 
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student met elkaar opgeteld. Voor 1990 wordt het totale gezinsinkomen 
bepaald op basis van de situatie van 1989 met uitzondering van het 
normbedrag voor een student. Voor dit normbedrag zijn de bedragen 
berekend zoals die 1 januari 1990 zouden gelden, indien geen rekening 
wordt gehouden met de invoering van de OV-jaarkaart voor studenten. 
Hieruit resulteren dan de volgende koopkrachteffecten. 

Tabel 3. Totaal gezinsinkomen van een echtpaar met een minimumuitkering en een 
studerend kind (uitwonend) dat is meeverzekerd in het ziekenfonds 

1988 1989 1990o.bv. 
situatie in 1989 

Inkomen ouders 1 581,68 1 629,07 1 629,07 
Normbedrag kosten van 764,44 764,44 787,34 
levensonderhoud 

Totaal 2 346,12 2 393,51 2 416,41 

Nominale premie ouders + kind 32,50 32,50 

Verschil 2 361,01 2 383,91 

Nominale mutatie t.o.v. 1988 0,6% 1,6% 
Prijsmutatie t.o.v. 1,1% 1,1% 
Koopkrachteffect t.o.v. 1988 - 0,5% 0,5% 

Tabel 4. Totaal gezinsinkomen van een echtpaar met een minimumuitkering en een 
studerend kind (thuiswonend) dat is meeverzekerd in het ziekenfonds 

1988 1989 1990 o.b.v. 
situatie in 1989 

Inkomen ouders 1 581,68 1 629,07 1 629,07 
Normbedrag kosten van 425,52 425,52 438,27 
levensonderhoud 

Totaal 2 007,20 2 054,59 2 067,34 

Nominale premie ouders + kind 32,50 32,50 

Verschil 2 022,09 2 034,84 

Nominale mutatie t.o.v. 1 988 0,7% 1,4% 
Prijsmutatie t.o.v. 1,1% 1,1% 
Koopkrachteffect t.o.v. 1988 - 0,4% 0,3% 

Voor 1989 resulteert derhalve tijdelijk een beperkt negatief 
koopkracht" effect voor het totale gezin. Dit is inherent aan de wijze van 
indexeren van de normbedragen voor studenten zoals die in de WSF is 
geregeld. Structureel wordt de nominale premie voor een kind wel 
gecompenseerd. 

De Minister van Sociale Zaken en Werkgelegenheid, 
J. de Koning 
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